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AKTUALNOSTI

OBAVIJEST IZ SAVEZA

Po{tovani p~elari,
obavje{tavamo vas da radi preure|enja prostorija HPS-a u razdoblju od 8. sije~nja do 18.
velja~e 2007. godine prostorije Saveza ne}e biti u funkciji. Da poslovi koje obavljaju djelat-
nici Saveza ne bi stali, oni }e ih obavljati iz svojih domova. 
Telefonske i faks linije Saveza u tom }e razdoblju biti prekinute, a sve potrebne informa-
cije mo`ete dobiti na dolje navedene brojeve mobitela djelatnika Saveza i na navedeni faks.

Faks – 01/6268-339
Martin Kranjec, predsjednik HPS-a – 099/481-9536
Tomislav Geri}, tajnik HPS-a – 099/481-9538
Vedran Lesjak, urednik Hrvatske p~ele (oglasi, ~lanci) – 099/481-9539 
Vesna Marinkovi}, administratorica (~lanarine, pretplate, ra~uni) – 099/481-9537

Popise uplata ~lanarine i pretplate {aljite po{tom na adresu ili e-mail Saveza, 
pcelarski-savez@zg.htnet.hr koji }e i tijekom ovog razdoblja biti u funkciji.

^LANARINA SAVEZU ZA 2007. GODINU

^lanarinu Savezu p~elari pla}aju isklju~ivo preko svojih p~elarskih udruga, a za 2007. go-
dinu ~lanarina iznosi 225,00 kuna. ^lanarinu Udruge trebaju uplatiti do konca o`ujka 2007.,
a blagajnike molimo da nam istu {to prije dozna~e na na{ `iro ra~un 2484008-1100687902
te odmah po{alju i uredni popis s to~nim podacima ~lanova koji su izvr{ili uplatu ~la-
narine, te kopiju uplatnice kojom je uplata dozna~ena.

PRETPLATA NA HRVATSKU P^ELU ZA NE^LANOVE

Pretplatnici pla}aju direktno na Savez pretplatu za ~asopis koja za 2007. godinu iznosi 270,00
kuna. Pretplata se pla}a na `iro ra~un 2484008-1100687902. U pozivu na broj upisati svoj
pretplatni~ki broj, te kopiju uplatnice dozna~iti Savezu.
Ukoliko `elite otkazati ~lanarinu ili pretplatu za 2007. godinu, mo`ete to u~initi pismeno ili
na telefon 01/4811-327, a najkasnije do 20. sije~anja 2007.

PRETPLATA NA ^ASOPIS HRVATSKU P^ELU ZA INOZEMSTVO
U 2007. GODINU

Pretplata za inozemstvo iznosi 37 eura za 2007. godinu.
Uplatu izvr{iti odmah na devizni ra~un.

IBAN HR31 2484 0082 1000 4348 6
SWIT: RZBHHR2X



AKTUALNOSTI

2. izrada jedinstvenog registra
p~elara i p~elinjaka,

3. motrenje medenja,
4. odre|ivanje zemljopisnog po-
drijetla marke pojedinih medo-
va, 

5. izrada Pravilnika o katastru
p~elinje pa{e i pa{nom redu.

Svaki od ovih programa zahtje-
va pomo} struke, du`e razdoblje,
a i financijska sredstva. Nakon
{to se izradi pilot-projekt, mo}i
}emo dati to~nije odgovore na
ova pitanja.

Kad je s Hrvatskim {umama do-
govoreno da se za pilot-projekt
uzme Vara`dinska ̀ upanija i kao
mikrolokacija op}ina Bednja,
krenulo se u realizaciju. Odr`an
je sastanak s p~elarima iz Bed-
nje, na kojem su tamo{nji p~elari
upoznati s projektom u konstruk-
tivnom razgovoru, pri }emu su
i sami iznijeli potrebu za ne}im
takvim. Nadamo se da }emo vr-
lo brzo dobiti matricu kako
bismo zajedno s p~elarima i re-

sornim ministarstvom mogli pro-
vesti javnu raspravu, a onda
uskla|eni projekt staviti u za-
konski okvir.

HPS-u je bitno da ovim pro-
jektom nitko od p~elara ne bude
diskriminiran i da svatko od
sele}ih p~elara, mati~ara, eko-
lo{kih i stacionarnih p~elara u
ovome na|e svoj interes.

@elja nam je da se uvede red
i naravno po{tuje zakonski okvir.
O svakom od navedenih progra-
ma pisat }emo u sljede}im bro-
jevima Hrvatske p~ele te preko
interneta. Molimo udruge da ne
po~inju izra|ivati svoje katastre
dok ne bude predstavljen, a
onda i prihva}en ovaj projekt
kao jedinstven za cijelu Hrvatsku.
Tako|er, molimo udruge i p~elare
da u njemu aktivno sudjeluju,
jer je zna~ajan za cjelokupno do-
ma}e p~elarstvo. 

Predsjednik HPS-a
Martin Kranjec

GOTOVINSKI POPUST 5-10%
VELEPRODAJNI POPUST 10-15%

Sretnu, uspje{nu i medonosnu 2007. godinuSretnu, uspje{nu i medonosnu 2007. godinu

`ele Vam djelatnici tvrtke`ele Vam djelatnici tvrtke

„MEDIN SAN“„MEDIN SAN“

Sretnu, uspje{nu i medonosnu 2007. godinu

`ele Vam djelatnici tvrtke

„MEDIN SAN“

Medin san d.o.o Zagreb
Strojarska cesta 2
Tel. 01/61-10-565
www.medinsan.hr

e-mail: emilijano.dimac@zg.htnet.hr

AKCIJA: SIJE^ANJ - KO[NICA LR 420 KN

TRAJNO NISKE CIJENE:
[E[IR BLUZA 79 KN
DIMILICA 69 KN

ZAMJENA VOSKA 4 KN
VRCALJKA LR 4 OKVIRA 1560 KN

POSJETITE NAS U UGODNOM OKRU@ENJU PRODAJNOG PROSTORA
U STROJARSKOJ CESTI 2 U ZAGREBU.
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Katastar p~elinjih pa{aKatastar p~elinjih pa{a
Budu}i da je donesen novi Za-
kon o sto~arstvu uskla|en s EU-
om, u kojem je ~lankom 34.a
regulirano gospodarenje p~eli-
njim pa{ama, ~lanak prenosimo
u cijelosti:

^lanak 34.a
Gospodarenje p~elinjim pa{ama,
te na~in iskori{tavanja p~elinjih
pa{a provodi se sukladno katas-
tru p~elinjih pa{a.
Katastar p~elinjih pa{a jest baza
podataka o prostornom raspore-
du i na~inu gospodarenja p~eli-
njim pa{ama na podru~ju Re-
publike Hrvatske.
Na~in odre|ivanja i vo|enja
katastra, njegov sadr`aj propisu-
je ministar.

Mislim da nije potrebno p~elari-
ma obja{njavati potrebu za takvim
projektom jer se niz godina u
p~elarskim krugovima spominje
potreba za katastrom p~elinjih
pa{a. Neke udruge su ve} izradile
ili poku{avaju izraditi ne{to sli~no.

Ministarstvo poljoprivrede je da-
lo mogu}nost HPS-u da bude
nositelj projekta katastra p~eli-
njih pa{a. HPS ga je kao zain-
teresirana strana, odmah po~eo
realizirati, jer smatramo kako
je bolje da u tome aktivno su-
djelujemo nego da se ne{to tako
va`no doga|a mimo nas.

Naime, Upravni odbor na svo-
joj sjednici donio je odluku, te
odredio skupinu za pra}enje i
realizaciju zajedno s Hrvatskim
{umama, Hrvatskim sto~arskim
centrom, Prehrambeno-biotehno-
lo{kim fakultetom iz Zagreba
te Poljoprivrednim fakultetom iz
Osijeka. Odr`ano je nekoliko sa-
stanaka s Hrvatskim {umama. 

Projekt se sastoji od vi{e pro-
grama: 
1. izrada kartografskog prikaza
p~elinjih pa{a,
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Radovi u
sije~nju

BORIS BU^AR,
dipl. ing. preh. teh,
p~elar hobista i ~lan
uredni{tva Hrvatske
p~ele

Uvod

Sa svakim sije~njem u Hrvatskoj
p~eli pojavljuje se i novi au-
tor radova na p~elinjaku. Iz
dosada{njeg iskustva mogu re}i
da je taj dio ~asopisa zanimljiv
uglavnom p~elarima po~etnici-
ma i onima s manje p~elarskog
sta`a, pa }e njima ovi napisi
vjerojatno najvi{e koristiti. Mno-
gi iskusniji p~elari imaju prim-
jedbe za svakog autora,
uglavnom ne uzimaju}i pri
tome u obzir da je svaki p~eli-
njak «pri~a za sebe».

Osnove pona{anja u sije~nju

Vrijeme je da se promijeni po-
lo`aj ko{nica kako bi tijekom
sezone, pogotovo u prolje}e,
bile {to vi{e osun~ane i zak-
lonjene od vjetra, ako to do
sada nisu bile. Za ljetnih ̀ ega,
nastojte osigurati hlad barem
u dijelu dana. Osim toga, p~ele
se ne smiju uznemiravati dok
miruju, a njihov mir remeti lu-
panje grana, koko{je kljucanje
stiropora do iznemoglosti, ~e-
{anje krma~a, koje to obo`ava-
ju ~initi, i sli~no.

Ako zapadne snijeg, ne treba
ga ~istiti, ali ako se po~ne ota-
pati, dobro ga je ukloniti,
pogotovo s poletaljke. U slu-

Briga o zdravlju p~elinjih zajednica u sije~nju
Samo zdrava p~elinja zajednica mo`e osigurati
visoke prinose p~elinjih proizvoda tijekom p~elarske
sezone. Nedovoljna briga o zdravlju uzrokovat
}e zaostajanje u razvoju, a naposljetku i propada-
nje p~elinje zajednice, koja u sije~nju jo{ uvijek
miruje. Budu}i da jo{ nema p~elinjeg legla, ovo
je idealno vrijeme za suzbijanje varooze. Ovu
mjeru za o~uvanje zdravlja p~elinje zajednice po-
duzet }e p~elari koji to nisu u~inili krajem pro-
sinca. Neo~ekivano visoke temperature krajem
ove godine produljile su razvoj p~elinjeg legla,
{to je sprije~ilo u~inkovito suzbijanje varooze sve
do druge polovice prosinca. P~elari koji su oba-
vili tretiranje varooze prije tog vremena trebali
bi ga ponoviti drugim ljekovitim sredstvom ti-
jekom sije~nja, odnosno prije po~etka razvoja
p~elinjeg legla. U zimskom razdoblju, kada u
zajednici nema p~elinjeg legla, upotrebljavaju se
naj~e{}e otopine koje se primjenjuju metodom
nakapavanja. Na hrvatskom tr`i{tu Perizin je
trenuta~no jedini registrirani pripravak za suzbi-
janje varooze u zimskom razdoblju. Aktivna tvar Perizina je kumafos. Na~in
pripreme i primjene Perizina za suzbijanje varooze nalazi se u uputi proizvo|a~a.
Oksalna kiselina u Hrvatskoj jo{ nije registrirana za suzbijanje varooze. Oksalna kiseli-
na je u Europskoj uniji dopu{tena za suzbijanje varooze (EU Council Regulation,
No. 1804/1999) te za tu svrhu razlikujemo 3 metode njezine primjene: prskanje, naka-
pavanje i metoda sublimacije. Tijekom rada oksalnom kiselinom potrebno je koristi-
ti za{titna sredstva: nao~ale, za{titnu masku s filtrom za oksalnu kiselinu i gumene
rukavice otporne na kiselinu. U neposrednoj blizini je uvijek potrebno imati vodu
kako bismo oksalnu kiselinu mogli isprati s ko`e ako se po njoj polije. U slu~aju
nezgode pri radu s oksalnom kiselinom potrebno je zatra`iti lije~ni~ku pomo}. Meto-
da prskanja p~ela na sa}u s 3%-tnom otopinom dihidrata oksalne kiseline ima tri
zna~ajna nedostatka: primjena zahtijeva mnogo vremena, ote`ano je precizno dozi-
ranje te postoji opasnost od udisanja kapljica oksalne kiseline pri njezinoj primjeni,
posebice za vjetrovita vremena. Radna otopina se priprema na sljede}i na~in: 30 g
dihidrata oksalne kiseline otopi se u 1 l destilirane vode. Ovako pripravljena otopina
primjenjuje se u dozi od 3 do 4 ml po jednoj strani okvira ispunjenog p~elama. Za
primjenu metode sublimacije potreban je ure|aj koji nazivamo sublimator. On se
upotrebljava prema uputi proizvo|a~a. Na odgovaraju}e mjesto sublimatora stavi se
2 g dihidrata oksalne kiseline. Kroz leto, sublimator se unese na sredi{nji dio pod-
nice ko{nice i uklju~i, a leto se zatvori spu`vom. Nakon primjene, leto mora biti
zatvoreno daljnjih 15 minuta. To se ponovi za svaku ko{nicu. Zagrijavanjem na
200°C 2 do 3 minute, oksalna kiselina pomo}u sublimatora prelazi iz krutog u plinovi-
to agregatno stanje te ispuni unutra{njost ko{nice. Za uspje{nu primjenu te metode
vanjska temperatura zraka mora biti najmanje 2°C. Najjednostavnija i ekonomski naj-
povoljnija je primjena 60%-tne {e}erne otopine uz dodatak 4.2%-tne otopine di-
hidrata oksalne kiseline metodom nakapavanja. Radna otopina volumena 1 l priprema
se na sljede}i na~in: odva`e se 42 g dihidrata oksalne kiseline (kristalizirani oblik)
i 1 kg {e}era. U 1 l destilirane vode otopi se 1 kg {e}era. Time dobijemo 1,5 l
{e}erne otopine. U 1 l tako pripremljene {e}erne otopine dodamo 42 g dihidrata
oksalne kiseline. Za jaku p~elinju zajednicu potrebno je 50 ml, za srednje jaku 40
ml, a za slabu 30 ml otopine oksalne kiseline. Zbog {to ve}e djelotvornosti, ljekovi-
to sredstvo se priprema neposredno prije njegove primjene. Ovako pripremljena rad-
na otopina oksalne kiseline unosi se u graduiranu {trcaljku (ili neko drugo sredstvo
za primjenu lijeka) {to ve}e zapremnine (najmanje 50 ml) kako bi tretiranje bilo {to
br`e, a p~elinja zajednica {to kra}e uznemiravana. Temperatura radne otopine tijekom
tretiranja mora biti 20 do 30°C, a nanosi se isklju~ivo na p~ele koje su me|usob-
no zbijene u ulicama izme|u okvira ko{nice u koli~ini od 5 ml po ulici. Va`no je
napomenuti da se oksalna kiselina mo`e primijeniti samo jedanput u p~elarskoj se-
zoni. Prilikom pripreme ljekovitog sredstva, potrebno je obratiti posebnu pozornost
na njegovu koncentraciju. Lijek u prevelikoj koncentraciji je otrovan, a u nedovoljnoj
koncentraciji nije djelotvoran te razvija otpornost uzro~nika bolesti, u ovom slu~aju
varoe. 

Nikola Car, dr. vet. med.



~aju pro~isnog izleta p~ela, is-
pred ko{nica svakako treba
rasprostrti slamu, suho li{}e,
terpapir ili {to drugo, jer je
izgubljena svaka p~ela koja sleti
na snijeg.

Na svojem p~elinjaku leta jo{
ne su`avam, jer smatram da
pretjerano utopljavanje mo`e
potaknuti prerano leglo pa
p~ele poslije, u kriti~nom di-
jelu prolje}a mogu imati pro-
blema. Tako se tako|er osi-
gurava dobra ventilacija u ko{-
nici, koja spre~ava kondenzaci-
ju vlage i sve nevolje koje su
s time povezane. Zamjena vla-
`nog utopljavaju}eg materijala
ili krovova tako|er je neiz-
bje`na aktivnost.

Jo{ je moj djed slu{ao {to
mu p~ele rade tijekom zime
preko gumenog crijeva kroz
leto. Ako je ~uo da uznemireno
zuje, znao je da mora ne{to
poduzeti. Bez obzira na to
kako je bilo hladno, neizbje`no
je otvaranje ko{nice. Uglavnom
je problem u nepostoje}im ili
krivo uskladi{tenim zalihama.
Mogu}e ga je rije{iti tako da
se dodaje {e}erna poga~a ili
se medni okviri preslo`e bli`e
klupku. Okvire na kojima se
nalazi klupko, koliko god bili

prazni, ne treba dirati jer se
svaka otpala p~ela ne mo`e
vratiti. 

Sa}e i satne osnove

Ako se va{ p~elinjak nalazi na
polo`aju koji daje do 30 kg
meda po ko{nici, trebali biste
imati u pripremi barem jo{ 2
nastavka s izgra|enim sa}em.
Staro i nepravilno sa}e treba
pretopiti, a ako jo{ nemate
zalihu izgra|enog sa}a, uvedite
`icu u okvire i nabavite dovo-
ljan broj satnih osnova. Budu}i
da se stajanjem `ica istegne i
pomalo ure`e u drvo, predla`em
da napnete ̀ icu i postavite satne
osnove ne{to poslije.

Vi koji tek po~injete i nemate
izgra|enog sa}a u zalihama,
prihvatite ~injenicu da se ove
sezone morate usmjeriti na nje-
govu proizvodnju.

Pri nabavci satnih osnova val-
ja znati da one mogu biti ra-
zli~ite debljine. Debljih ima
manje u 1 kg, pa su ne{to
skuplje, ali p~ele dio voska ko-
ji je u osnovi, mogu iskoristi-
ti za izgradnju sa}a. Osobno,
nisam primijetio razliku u brzi-
ni i kvaliteti izgradnje sa}a, pa
upotrebljavam obje vrste.

Satne osnove dostupne na na-
{em tr`i{tu imaju uglavnom
veli~inu stanice oko 5,4 mm.
Zanimljivo je da na tr`i{tima
Europe i SAD-a postoje i satne
osnove manje veli~ine, do 4,9
mm. ^ini se da je ta dimen-
zija prirodna veli~ina stanice
sa}a, ali su ljudi proizvode}i
ve}e stanice, dobivali ve}e
p~ele, a s obja{njenjem da ve}e
p~ele mogu letjeti dulje i do-
nijeti vi{e nektara.

Zagovornici 4,9 milimetarskih
stanica imaju na svojoj strani
ponajprije veli~inu sa}a u
prirodnim stani{tima, ali i vi{e
p~ela po povr{ini sa}a. Vi{e
p~ela mo`e bolje grijati klup-
ko i na vi{e mjesta posjetiti
pa{u. Ipak, glavni je razlog ~i-
njenica da je u manjim stani-
cama varoi smanjen `ivotni
prostor, pa joj je nasljedstvo
manje brojno – upravo to-
liko da ne bude fatalno za
p~elinju zajednicu.

Pokojni Amerikanac Ed Lus-
by nije znao koliko ko{nica
je imao (poslije tisu}e valjda
nije brojao), ali sve su imale
sa}e s veli~inom stanica 4,9
mm. Ipak, stvar nije crno-bi-

Koje je sa}e za pretopiti morate procijeniti sami. (Foto: V. Lesjak)

Snijeg je potrebno ~istiti tek kad se
po~ne topiti. (Foto: V. Lesjak)
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viti vertikalno ili horizontalno?
Koliko ja znam, ono ovisi o
na~inu p~elarenja, o tome je-
su li p~elinjaci stacionirani ili
sele}i, te o temperaturama ko-
jima su p~ele ljeti izlo`ene.

Osobno u`i~avam sa {est oko-
mitih `ica trapezasto raspo-
re|enih, s time da su krajnje
okomite `ice udaljene 2 cm
od bo~nih stranica okvira tzv.
ruski na~in – vidjeti sliku).

Ve}ina sele}ih p~elara u mo-
joj Udruzi u`i~ava sa sedam
`ica okomito jednako ras-
pore|enih, s time da su kraj-
nje `ice tako|er udaljene 2
cm od bo~nih stranica. Ovak-
vo u`i~avanje dobro se pokaza-
lo kod sele}ih p~elara, bilo
A@ ili LR ko{nicama. Sma-
tram da ~etiri ̀ ice postavljene
vodoravno kod sele}ih p~elara
nisu dostatne.

2. Utapljanje satina

Pri utapljanju satina p~elar mo-
ra biti precizan. Ako nije do-

bro utopio satinu, do}i }e do
zano{enja trutovskog legla.

Pri utapljanju satina savjetu-
jem satinu postavljati tako da
doti~e donju stranicu okvira,
a ne kao do sada satono{u.
Krivo je bilo {to su proizvo|a~i
okvira pravili utor u satono{i
da bi je „uvukli“ u ̀ lijeb. Pre-

poru~am p~elarima da {to pri-
je zamijene vosak za satne os-
nove, ili ih kupe kako bi os-
nove odle`ale te }e ih p~ele
bolje prihvatiti.

3. Izbor `ice

Moj prethodni napis bio je
savjetodavan (temeljen na mo-
jim iskustvima i mojem zna-
nju), a svaki }e p~elar prema
osobnom iskustvu prilagoditi
svoj rad, kako njemu najbo-
lje odgovara u danoj situaciji.

O re~enim problemima dosta
se pisalo, kako u stru~noj li-
teraturi tako i u Hrvatskoj p~e-
li. Izbor `ice (materijala) iz-
nimno je zna~ajan te bi tu
temu malo detaljnije obradio.
Ve}ina p~elara (oko 80%)
upotrebljava ̀ eljeznu pocin~anu
`icu promjera 0,2 do 0,4 mm.
Takvu `icu razmjerno je lako
nabaviti na tr`i{tu po pristu-
pa~nim cijenama. Lako se

Trafo od 48 V obavi posao za par sekundi. (Foto: S. Dali})

O preciznosti utapljanja satine ovisi kvaliteta zale`enosti legla. (Foto: S. Dali})
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postavlja i op}enito je s njom
jednostavno raditi. O otrovnos-
ti cinka i njegovoj upotrebi u
prehrambenoj industriji u stru-
~nim se krugovima mnogo
raspravlja, i to nije tema ovog
~lanka. O~ito je da je niz ze-
malja u svijetu odbacilo upotre-
bu te `ice u p~elarstvu (npr.
SAD i Australija). 

Cink je „navu~en“ na `eljezo
pri potrebnoj temperaturi. Pri
utapljanja satina protjecanjem
elektri~ne struje, `icu (da bi
postupak bio uspje{an) zagri-
javamo na temperaturu od
65 do 70°C. Na toj tempera-
turi se cink ve} po~inje odva-
jati od `eljeza (ovisno o kva-
liteti primijenjene `ice) te }e
se ~estice cinka „uvu}i“ u sa}e,
odnosno u med. Proces je
jo{ izra`eniji ako se vosak ota-
pa u parnim topionicama.
Iskustvo govori da na~elno
takvu ̀ icu treba mijenjati svake
godine jer ona izgubi svoja an-
tikorozivna svojstva, oksidira,

tj. zahr|a. Danas se u pre-
hrambenoj industriji, dakle i u
p~elarstvu, koriste posude i
`ice od legura ~elika, kroma,
nikla i mangana. Te legure su
postojane na kemijske utjeca-
je i ne korodiraju.

Preporu~ljive legure:
- PROKROM je legura ~eli-
ka i kroma. Odli~an je ma-
terijal za izradu posuda. Na
tr`i{te dolazi pod razli~itim
nazivima i kodnim brojevi-
ma. Tanke `ice (0,2 do 0,
4 mm i vi{e) krute su i
sklone pucanju. Iako ima iz-
nimna kemijska svojstava,
zbog mehani~kih svojstava ni-
je pogodan za ovu namjenu.

- CEKAS je legura kroma,
nikla, `eljeza, silicija i man-
gana. Na tr`i{tu se pojavlju-
je kao `ica razli~itih prom-
jera i oznaka. Za na{u prim-
jenu najpogodniji bi bio cekas
II promjera 0,2 do 0,3 mm
jer ne oksidira na nama
potrebnim temperaturama.

- KANTHAL ili megapir ili
extra cekas je legura kroma,
`eljeza, silicija, mangana i
aluminija. Na tr`i{te u na~elu
dolazi u obliku `ice raznih
promjera i tehni~kih svojsta-
va.

Imaju}i nas umu sve analizirane
(i isprobane) karakteristike
navedenih materijala, KAN-
THAL A promjera 0,2 do 0,3
mm svakako je najbolji trenu-
ta~ni odabir `ice za u`i~ava-
nje okvira. Izvrsno podnosi za-
grijavanje pri utapljanju satina,
te grijanje u parnim topioni-
cama. Na nama potrebnim tem-
peraturama ne oksidira, a i sve
ostale tehni~ko tehnolo{ke zna-
~ajke te ̀ ice primjerene su tra-
`enim zahtjevima. Zanemarivo
je i linearno produljenje ove
`ice pri zagrijavanju.

Osnovni problem za p~elare
koji `ele promijeniti `icu na
svojim okvirima, tj prije}i s
pocin~ane ̀ ice na kanthal ̀ icu
jest u transformatorima koje
trenutno posjeduju.

Va`no je napomenuti da kan-
thal ima pribli`no dvostruko
ve}i specifi~ni otpor od `e-
ljezne pocin~ane ̀ ice. Da bis-
mo dobili isti toplinski u~inak,
tj. da bismo mogli kvalitetno
utapljati satinu, potreban je i
ve}i napon. Tada }e nam tre-
bati manja struja, a snaga os-
taje otprilike ista.

- Ve}ina p~elara ima transfor-
mator prilago|en zagrijavan-
ju pocin~ane ̀ ice, 220V/12V
sporo ili 24V brzo zagrija-
vanje. Taj napon ne}e biti
dovoljan za zagrijavanje kan-
thalove `ice.

Satnu osnovu bolje je nasloniti na donju letvicu. (Foto: S. Dali})
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nu njihovu stranu moramo po-
ravnati na cirkularu. Tako pri-
re|en materijal sada ravnamo
na ravnalici, a poslije na de-
bljaci gdje debljina gotove
daske mora biti 25 mm. 

Za A@ standardne okvire da-
ske sad pilimo na 26 cm, a
za A@ grom na 28 cm. Na
elemente se mora iznimno pa-
ziti da ne „pobjegnu iz vin-
kla“ jer nam o tome poslije
ovisi to~nost gotovih okvira.

Sljede}a radnja jest obrada
bo~nica na glodalici, gdje one
dobiju gotov oblik kao na
slici 2.

Grani~nik na cirkularu namje-
stimo na 8 mm i probamo
da li je debljina dobra. Te
male komade trebamo piliti
vidija pilama, koje su uredno
nabru{ene i uz to moramo pa-
ziti na prste. Ako va{ cirku-
lar nema veliku obodnu br-
zinu, zna~i da se osovina mo-
ra okretati na minimalno 2800
– 4500 o/min, nemojte to
niti poku{at raditi.

Satono{e re`emo na letvice de-
bljine 16x25 mm, ali ih ne
smijemo kratiti na to~ne mjere
jer nam ih je tako mnogo jed-
nostavnije obraditi. Tako do-
bivene letvice obra|ujemo na
glodalici, gdje ih obra|ujemo
u oblik kao na slici 3.

Kada smo obradili sve letvice,
re`emo ih na potrebnu du`inu.
Vlage u daskama ne smije biti
jer }e se gotovi okviri sigurno
izbaciti. Deformirane okvire je
vrlo te{ko vaditi iz ko{nice.

Uglavnom znamo kako se bu{e
okviri. P~elari koji imaju ma-
nji broj ko{nica okvire mogu
zakivati ~eki}em i ~avlima,
ali vam savjetujem da to ne
radite debelim ~avlima. Okviri
tako ne}e biti ~vr{}i, nego se
samo mogu raskoliti. P~elari-
ma s ve}im brojem ko{nica is-
plati se nabaviti pi{tolj na zrak
jer je njihova cijena danas
razmjerno niska, a kompresor
mo`ete upotrijebiti u razne
svrhe, od bojanja ko{nica, za-
kivanja, pumpanja guma itd.

U ovom broju nisam htio pisati
i o Hofmanovom ili LR okviru
jer se to ne mo`e objasniti u
nekoliko re~enica. @elim da
na{ ~asopis bude {to `ivotniji
i da koristi kolegama p~elari-
ma izravno u praksi. U slje-
de}im brojevima }u nastaviti
pisati o prakti~nim prijedlozi-
ma. 

Svim p~elarima od srca `elim
uspje{nu i mednu novu go-
dinu!

Slika 3.
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2. europska
konferencija
iz apidologije
Prag 10.-14.
rujna 2006.

2. europska
konferencija
iz apidologije
Prag 10.-14.
rujna 2006.
ZLATKO TOMLJANOVI],

dr. vet. med., profe-
sionalni p~elar i 
uzgajiva~ matica iz
Samobora. Predsjed-
nik je Izdava~kog
savjeta ~asopisa
Hrvatske p~ele.

III. dio

Iz {vicarskog P~elarskog insti-
tuta stigla je A. Roetschi,
koja nas je izvijestila o mo-
gu}nosti {irenja uzro~nika eu-
ropske gnjilo}e prije i poslije
provedenih mjera njezina suzbi-
janja. U svojim zaklju~cima is-
taknula je da su p~ele uzete
u podru~ju legla mnogo prih-
vatljivije za odre|ivanje stanja
u ko{nici u vezi s europskom
gnjilo}om nego p~ele leta~ice
(skuplja~ice). Ustvrdila je da
ponekad mjere suzbijanja (pre-
tresanje p~elinje zajednice) ne
jam~e da se bolest ne}e po-
javiti i sljede}e prolje}e. Od
11 p~elinjih zajednica, u koji-
ma je provedeno pretresanje
p~ela, u 5 zajednica su na prol-
je}e prona|eni znakovi gnji-
lo}e. Usporedila je i pojavnost





izvede oko milijun bumbarskih
zajednica za opra{ivanje u plas-
tenicima i nozemoza im u tom
isplativom poslu nanosi znatne
gubitke.

J. Klee iz Belfasta je u svo-
jem izlaganju „Nozemoza u
europskih p~ela“ te`i{te pre-
zentacije stavila na uzro~nika
nozemoze u azijskih p~ela
(Nosema ceranae). Unatrag
nekoliko mjeseci u Europi je
zavladala panika zbog prisut-
nosti tog uzro~nika na europ-
skim pasminama p~ela. Iako
je J. Klee navela da je Nose-
ma ceranae prisutna u ve}ini
europskih zemalja (Francus-
ka, [panjolska, Gr~ka, Srbija,
Italija), za sada nema izvje{ta-
ja koji bi pokazivali da bi spo-
menuti uzro~nik mogao biti ra-
zlog uginu}a ve}eg broja p~eli-
njih zajednica. Mo`emo slo-
bodno re}i da je Nosema cer-
anae vjerojatno prisutna i u
Hrvatskoj, ali jednostavno ni-
je slu`beno potvr|ena. Treba-
lo bi poslati uzorke p~ela u
laboratorije u Belfast ili [pa-
njolsku da dobijemo slu`benu
potvrdu.

Menad`ment u p~elarstvu

Unutar ove sekcije trebalo bi
spomenuti izlaganje J. Kefussa
iz Francuske, koji je na zani-
mljiv i duhovit na~in iznio svo-
je vi|enje pogre{aka u prak-
ti~nom p~elarstvu. Iz Engleske
je stigao R. Jones (ravnatelj
IBRE), koji je u izlaganju
„P~elarstvo - mrtva umjetnost
ili ̀ iva znanost“ ustvrdio nu`-
nost povezivanja i razmjene in-
formacija o p~elarstvu na svim
razinama vlasti unutar jedne
dr`ave. Povezanost p~elara s
veterinarima, agronomima, je-

dinicama lokalne samouprave
i visokim politi~arima mo`e
samo pogodovati i p~elarima,
ali i mnogobrojnoj adminis-
traciji unutar dr`avnog apara-
ta.

Sa Sveu~ili{ta Hohenheim iz
Njema~ke stigao je dr. G.
Liebig, koji je u izlaganju o
~imbenicima o kojima ovisi
pre`ivljavanje p~elinjih zajed-
nica tijekom zime spomenuo
neke nove podatke. Pre`ivlja-
vanje p~elinjih zajednica najvi{e
ovisi o ja~ini zajednice u je-
sen i o stupnju invadiranosti
zajednice varoom u kasno lje-
to. Ako na vrijeme (kolovoz
i rujan) smanjimo populaciju
varoe unutar p~elinje zajed-
nice, bitno }emo pove}ati pre-
`ivljavanje zajednica. U pra-
vilu, p~elinje zajednice bolje
prezimljavaju blage nego o{tre
i dugotrajne zime. Pri tome
koli~ina legla u kasnu jesen i
izolacija ko{nica nemaju
znakovitu va`nost u pre`ivlja-
vanju. Ustvrdio je da zajed-
nice znatno lo{ije zimuju ako
ih smjestimo u podru~ja
(prirodne ograde) koja su
za{ti}ena od strujanja vjetra.
Naime, u takvim uvjetima pret-

jerane za{tite ko{nica od vje-
tra, stvorit }emo nepovoljne
uvjete te }e se nakupljati ve}a
koli~ina vlage u p~elinjaku, {to
}e u kona~nici lo{e utjecati na
prezimljavanje zajednica. Ko-
li~ina p~ela koja je dostatna
za prezimljavanje unutar jedne
p~elinje zajednice ne bi smje-
la pasti ispod 7.500 p~ela po
zajednici.

Dr. O. Boecking s Instituta u
Celleu je u svojoj prezentaci-
ji „Rezidue organskih kiselina
u suprotnosti s dobrom p~e-
larskom praksom“ ustvrdio
da bi se trebala izbjegavati
uporaba organskih kiselina
neposredno prije glavnih p~eli-
njih pa{a, jer bi se u tome
slu~aju koli~ina organskih kiseli-
na u medu povisila iznad
dopu{tene koli~ine, {to bi bit-
no utjecalo na kvalitetu me-
da. Tako|er je istaknuo da
provedba za{titnih mjera od
varoe u razdoblju izme|u dvi-
je pa{e primjenom organskih
kiselina ne jam~i da se kise-
line ne}e prona}i u medu u
nedopu{tenim koli~inama. Me-
|utim, primjena organskih ki-
selina opravdana je kada u za-
jednicama nema legla ili kod

J. Kefuss, Francuska. (Foto: Z. Tomljanovi})
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vije}e, a Inicijativi su se pridru`ile
i mnoge nevladine organizacije,
dru{tva i udruge s petrinjskog
podru~ja. U Gradu Petrinji, kao
i Sisa~ko-moslava~koj ̀ upaniji u
tijeku je izrada Studije razvoja
turizma. Uz ostale prirodne re-
surse, pitomi kesten je na{a
specifi~nost, pa prema tome i
osnova na kojoj `elimo i plani-
ramo temeljiti mnoga polazi{ta
u razvoju turizma, proizvodnji i
zapo{ljavanju u razli~itim
proizvodnim djelatnostima i us-
lugama na bazi kestena. Drugim
rije~ima, to je zna~ajna perspek-
tiva ovih ljudi i prirodna ba{tina
koju nam nitko nema pravo
uzeti.
Inicijativi za za{titu pitomog keste-
na pridru`ili su se Grad Glina,
Grad Karlovac, op}ine: Dvor i
Topusko. Sisa~ko-moslava~ka ̀ u-
-panija poseban interes vidi u
ovoj Inicijativi i zato jer su sas-
tojine pitomog kestena na njezi-
nom podru~ju najve}e u Europi.
Inicijativu je poduprlo i Mi-
nistarstvo poljoprivrede, {umarst-
va i vodnoga gospodarstva, pri
~emu isti~em ulogu pomo}nika
ministra, gospodina Miroljuba
Stojanovi}a i veliku susretljivost
gospo|e @eljke Ivanovi}. Mi-
nistarstvo nam je predlo`ilo sazi-
vanje i organizaciju takvog sku-
pa. Odr`an je 2. o`ujka ove
godine. 

HP: Od o`ujka do ovog
znanstvenog skupa proteklo je
dosta vremena, je li bilo jo{
kakvih aktivnosti?
Jui}: Osam i pol mjeseci. Mo-
ji mi p~elari ka`u da su
“d`ondiri” u tom vremenu
pokosili na tisu}e stabala keste-
na. Me|utim, smatram da to vri-
jeme ipak nije sasvim izgubljeno.
Do{li smo do nu`nih spoznaja
o toj slo`enoj problematici, a u
me|uvremenu smo uspjeli zain-
teresirati mnoge subjekte bez
kojih se ovaj posao ne bi mo-
gao uspje{no obaviti.

HP: Uspjeli ste okupiti na jed-
nome mjestu niz uglednih
stru~njaka. Kako ste to postigli?
Jui}: Glavno nam je bilo pita-
nje, tijekom ovog razdoblja, kako
organizirati stru~nu javnu
raspravu i kako dobiti {to vi{e
relevantnih stru~njaka i znan-
stvenika s podru~ja {umarstva i
za{tite prirode i va`nih institu-
cija, koje su nam va`ne u dalj-
njem postupku. Taj problem ri-
je{io je na{ Petrinjac dr. sc. Bra-
nimir Prpi, profesor na Akademi-
ji {umarskih znanosti u Zagre-
bu, ~iji ugled i autoritet smo
maksimalno iskoristili, pa smo
uspjeli okupiti u Petrinji stru-
~njake sa [umarskog fakulteta
iz Zagreba, [umarskog instituta
iz Jastrebarskog, Hrvatskih {uma,

Akademije {umarskih znanosti iz
Zagreba, Agronomskog fakulte-
ta iz Zagreba, Upravnog odjela
za za{titu okoli{a i prirode
Sisa~ko-moslava~ke ̀ upanije, @u-
panijskog ureda za poljoprivre-
du; koji o problemu za{tite pi-
tomog kestena imaju {to re}i.

HP: Pretpostavljam da ste zado-
voljni odazivom struke, a {to
mislite o rezultatima koje je ona
postigla?
Jui}: Ocjenjujem da je znanstveni
skup u Petrinji uspje{no orga-
niziran. Odazvale su se sve re-
levantne hrvatske institucije, ko-
je su predstavili i na skupu os-
obno govorili vrhunski znanstveni-
ci i stru~njaci s podru~ja {umarst-
va i za{tite prirode: prof. dr. sc.
Milan Glava{, dr. sc. Boris Li-
ovi}, prof. em. dr. sc. Branimir
Prpi}, dipl. ing. Ante Rai}, mr.
sc. Ivica Milkovi}, prof. dr. sc.
Nikola Kezi}. 
Na znanstvenom skupu su
potvr|eni razlozi zbog kojih smo
zapo~eli Inicijativu, a to je,
izme|u ostalog, da je pitomi
kesten kao autohtona vrsta sim-
bol ovog podru~ja, jednako kao
{to je hrast simbol Slavonije,
Gorski kotar prepoznatljiv je po
jeli, a Lika po bukvi itd. Pito-
mi kesten ima veliku hranjivu i
dijetetsku vrijednost, sadr`ava vi-
tamine, minerale, {krob, {e}ere,
masti, bjelan~evine, organske kise-
line i celulozu. O gospodarskom
zna~enju kestena u pro{losti
svjedo~i i ~injenica da su stari
Grci za kestenov plod koristili
naziv ”dios balanos” (`ir bogo-
va). Zbog visokog sadr`aja ta-
nina, pektina, fitosterina, fiobofe-
na i vitamina K, kestenov list
se u farmaciji koristi za lije~e-
nje di{nih i `elu~anih bolesti,
zaustavlja krvarenje i sl. Od ke-
stenova cvijeta p~ele proizvode
specifi~an med i pelud, nadasve
zdrav i cijenjen za koji je iz-
vjesno da }e na tr`i{tu Europe
dobiti posebno mjesto kao

Zrinska gora na mnogo mjesta izgleda ovako, zato p~elari u svojoj Inicijativi zahtije-
vaju da se zaustavi ~ista sje~a kestenovog drveta, {to je po njihovu mi{ljenju bit
gospodarskog plana Hrvatskih {uma u sljede}em razdoblju.  (Foto: Matija Bu~ar)
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icajnoj politici Grada Zagreba
u p~elarstvu.

Pozdravne brzojave skupu uputili
su i predsjednik Saborskog od-
bora za poljoprivredu i {umar-
stvo mr. sc. Bo`idar Pankreti} te
predsjednica Gradske skup{tine
g|a Tatjana Holjevac, a skupu
su nazo~ili i drugi ugledni gosti,
koji su osobno ~estitali obljetnice
predsjedniku prof. Jozanovi}u.

Mr. Nenad Stri`ak pripremio je
osvrt na obljetnice, u kojem je
istaknuo da su zagreba~ki p~elari
~esto u proteklih stotinjak go-
dina organiziranog djelovanja znali
potisnuti svoje interese u korist
interesa svih hrvatskih p~elara.
^esto su bili lu~ono{e razvoja
spoznaje o p~elarstvu – teh-
nologiji, bolestima p~ela, orga-
niziranju rada, informiranju i
odnosima s javno{}u. Detaljno
je predstavio genezu nastanka
Monografije, za koju je dobio
brojne pohvale i priznanja.

P~elarsko dru{tvo ”Zagreb”, u
povodu svojih obljetnica, preda-
lo je posebna priznanja pred-
sjedniku Stjepanu Mesi}u i mi-
nistru Petru ^obankovi}u.

A brojna priznanja dodijeljena
su u kategorijama: najvi{eg priz-
nanja - zaslu`ni ~lan; vrijedan

«Kako do visokih prinosa» po
sistemu Josipa Bel~i}a.

Nekolicina entuzijasta iz
p~elarskih udruga «Zagi» i «Pro-
polis» iz Zagreba upustila se pri-
je ne{to vi{e od godinu dana u
pravu pustolovinu. S obzirom na
jo{ uvijek razmjerno slabu izo-
brazbu u p~elarstvu, za kojom
istodobno postoji velika potre-
ba, odlu~ili smo ne{to i poduzeti
kako bismo to promijenili. Knji-
ga, najbolji prijatelj p~elara u
zimskom razdoblju, postala je
nedovoljna, te se ukazala potre-
ba da se ono {to je zapisano
pretvori u slikovni ili filmski za-
pis, kako bi se jo{ vi{e pribli`ilo
p~elaru i kako bi mu se olak{alo
rad i u~enje.

Pod vodstvom tvrtke Altair f
d.o.o., uz rad stru~nog filmskog
osoblja Studia Terra te pomo}
P~elarskog saveza Grada Zagre-
ba, po~elo je snimanje filma.
Mjesto doga|anja, tj. lokacija
p~elinjaka, je Stara Mar~a u
blizini Klo{tar Ivani}a u sklopu
obiteljskoga gospodarstva gospo-
dina Josipa [poljari}a, na{eg poz-
natog predava~a i inovatora na
podru~ju p~elarstva.

Posebno priznanje u ime ministra ^obankovi}a primio je njegov pomo}nik g. Sre}ko
Selanec, voditelj Uprave za odr`ivi razvitak seoskog prostora MP[IVG-a. 

(Foto: A. Mikol~i})

Prvi hrvatski edukativni film o p~elarstvu. (Foto: V. Lesjak)
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Prvi hrvatski pou~an 
film o p~elarstvu

~lan; aktivan ~lan, posebna priz-
nanja za sponzore Dru{tva, pri-
jatelje Dru{tva i asocijacije te
u kategoriji ~lanske pripadnos-
ti.

Damir Rogulja

Prvi hrvatski pou~an 
film o p~elarstvu
Dana 22. studenog 2006. godine
svjetlo dana ugledao je prvi
hrvatski pou~an film o p~elarstvu
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predsjednik HPS-a gospodin Kra-
njec, koji se s ~lanom poglavarst-
va gospodinom Stubli}em zadr`ao
u du`em razgovoru s izlaga~ima.

„Medeni vlaki} Bubi“ tih je dana
besplatno vozio djecu, a ona
su u`ivala u medenjacima i medu
te u zanimljivim pri~ama o p~ela-
ma. ̂ lanovi dru{tava „Propolis“,
“Zagi”, „Degenija“ i gospodin
Frangen doista su lijepo osmis-
lili prezentaciju.

Za kraj je va`no pohvaliti or-
ganizatore da je postavljanje pro-
dajnog dijela manifestacije na
Trgu bana J. Jela~i}a bio pun
pogodak, ~ime su iskreno pokaza-
li da im je stalo do malog
p~elara.

U nedjelju 26. studenog odr`ana
je i humanitarna prodaja meda
u korist udruge Krila – terapij-
sko jahanje i uz sudjelovanje
pjeva~ice Maje Blagdan, u samo
sat vremena prodan je med u
vrijednosti od 3.760 kuna. Zah-
valjujemo i tvrtkama: „Medoflor“/
2.000 kn/, “VM2/1.000 kn/ i
„PIP“/500 kn/, koje su novac
izravno uplatile na ra~un Udruge.

\ur|ica Sumrak,
Vedran Lesjak

kod namirnica namijenjenih za
prehranu veoma je va`na kako
bismo odredili koje namirnice
mo`emo koristiti u dijetama, di-
jabetesu ili pak za postizanje op-
timalne dinamometrijske snage
u sporta{a. Mnoga istra`ivanja
pokazuju da se med s niskim
GI (primjerice bagrem) mo`e
koristiti u dijetama ili lije~enju
dijabetesa. Svakako da bi se pri-
je svake uporabe meda u dije-
tama za mr{avljenje ili u lije~e-
nju dijabetesa moralo posavje-
tovati sa svojim lije~nikom. Med
kao prirodni zasla|iva~ visoke
energetske vrijednosti preporu~uje
se sporta{ima zbog energije i
stimulacije srca, smanjenja umo-
ra, iscrpljenosti i u lije~enju
anoreksije. Nesporno je utvr|eno
da se pri uzimanju 200 grama
meda na dan pove}ava di-
namometrijska snaga u sporta{a
za 20%. Primjerice, med je ne-
izostavan u prehrani alpinista,
atleti~ara, planinara, biciklista,
pliva~a i skija{a. Tako su nas
Grci izvijestili o apiterapijskom
programu koji su provodili sa
svojim sporta{ima te o uspjesi-
ma koje su postigli na europ-
skim natjecanjima (prvaci Eu-
rope u ko{arci i nogometu). Oni
koji su malo bolje pratili nas-
tupe na{e olimpijske i svjetske
prvakinje u skijanju Janice
Kosteli}, ~esto su mogli ~uti da
neposredno prije starta utrke u-
zima `licu meda. Ista iskustva
}emo ~uti i od biv{eg europ-
skog prvaka u plivanju Gordana
Ko`ulja. Stalni umor, stres i
napetost remete neurohormonal-
nu ravnote`u ne samo sporta{a,
ve} i prosje~nih ljudi. Zbog stres-
nih situacija, aktivira se nad-
bubre`na `lijezda, koja po~inje
lu~iti adrenalin. Posljedi~no,
pove}ava se koli~ina {e}era u
krvi i istodobno se aktivira
gu{tera~a s izlu~ivanjem inzuli-
na. U tim trenucima osjetimo
glad i ~esto u~inimo pogre{ku,
jer umjesto ̀ lice meda uzimamo
bombone ili ~okoladu. Naime,
unosom {e}era u obliku bom-

Nagrada grada Zagreba ”Mudrost je u p~eli”. (Foto: V. Lesjak)
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1. me|unarodni forum

apiterapije – 

Apimedica 2006.

1. me|unarodni forum

apiterapije – 

Apimedica 2006.

(2. dio)

Prvog radnog dana odr`ale su
se prezentacije iz primjene me-
da i p~elinjeg otrova u humanoj
medicini. 

Sekcija: med

Ovdje treba izdvojiti nekoliko
prezentacija ~iji su autori svjet-
ski poznati autoriteti na podru~ju
apiterapije. To su S. Bogdanov
iz [vicarske, P. Molan iz Novog
Zelanda, B. Descottes iz Fran-
cuske, C.Mateescu iz Rumunjske,
M.A. Abdelrhman iz Egipta te
R. Domerego iz Belgije. Tako
je dr. Bogdanov u svoje dvije
prezentacije „Med u prehrani“
i „Med u zdravlju“ iznio pre-
gled najva`nijih otkri}a i spoz-
naja o uporabi meda. Govorio
je o glikemi~nom indeksu (GI)
~ija visina ovisi o vrsti hrane i
{e}era koji se uzimaju. Naime,
{e}eri tvore i pove}avaju koli~inu
glukoze u krvi i to se pove}a-
nje mjeri pomo}u glikemi~nog
indeksa. Va`nost poznavanja GI
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bona ili ~okolade naglo raste
glukoza u krvi. Istina da nakon
toga osje}amo ugodu i snagu.
Me|utim, koli~ina glukoze ubr-
zo opet padne na razinu na ko-
joj se organizam osje}a klonu-
lo i pri tome zahtjeva ponovnu
konzumaciju {e}era. Naprotiv,
pri uporabi meda mi dulje vri-
jeme ne osje}amo glad jer se
normalizira razina {e}era u krvi.
Naime, dobar se dio meda
odmah u jetri pretvori u gliko-
gen. Pri tome, valja istaknuti da
uporabom ve} 20 grama meda
na dan zadovoljavamo ve}inu
na{ih potreba za mineralima i
drugim sastavnicama meda (en-
zimi, organske tvari), {to upo-
rabom obi~nog bijelog {e}era ne
mo`emo posti}i.

Dr. Bogdanov nas je izvijestio
i o primjeni meda u prehrani
beba. Kada govorimo „bebe“,
mislimo na djecu stariju od 1
godine. Naime, med bi svakako
trebalo izbjegavati u prehrani
djece do njihova prvog ro|en-
dana jer njihov probavni sustav
nije jo{ potpuno razvijen u us-
poredbi s onim odraslog ~ovje-
ka. Poglavito se tu misli na opas-
nost od spora Clostridium bot-
ulinuma i alergije. No, opasnost
od uporabe meda nije ni{ta ve}a
od ostalih namirnica koje svaki
dan koristimo u prehrani. Va-
lja re}i da je opasnost od mo-
gu}ih otrovanja i pojavnosti bot-
ulizma ili alergija u male djece
niska. Unato~ tome zbog za{tite
na{ih beba, ne preporu~a se
uporaba meda do njihove prve
godine `ivota. Nakon toga med
se mo`e davati djeci i nedvoj-
beno je dokazano da su ona
te`a te manje povra}aju nego
ako konzumiraju {e}er. Med u
usporedbi s vodom kao place-
bom smanjuje plakanje. Koristi
se u dehidraciji djece kod pro-
ljeva kao zamjena za glukozu
jer skra}uje bakterijski proljev
te ne produ`uje druge vrste pro-
ljeva. Utje~e na krvnu sliku

pove}avanjem koli~ine hemoglo-
bina i eritrocita. Dr. Bogdanov
je istaknuo antioksidativnu ulogu
meda u borbi protiv {tetnih
radikala koji nastaju u organiz-
mu. [tetni radikali su odgovorni
za nastanak mnogih bolesti pop-
ut ateroskleroze (sr~ani i mo`dani
udar), tumora, dijabetesa, reuma-
toidnog artritisa, Parkinsonove
i Alzheimerove bolesti, katarak-
te, ranijeg starenja.... Zahvaljuju}i
antioksidativnom djelovanju fla-
vonoida iz meda, u~inak {tet-
nih radikala se bitno smanjuje.
Primjerice Amerikanci su utvrdili
da med od heljde ima najja~i
antioksidativni u~inak. Slijede
med od suncokreta, djeteline,
naran~e, eukaliptusa i kadulje.
Tijekom Dana meda, odr`anih
u Zagrebu u prosincu 2005. g.
Boris Bu~ar, dipl. ing. preh.
tehnologije, izvijestio nas je o
antioksidativnom potencijalu raz-
li~itih vrsta meda s podru~ja
Hrvatske. Tako je ustvrdio da
najja~e antioksidativno djelova-
nje ima hrastova medljika, za-
tim lipov i kestenov med, pa
med od kadulje i bagrema te
amorfa. Na kraju svoje pre-
zentacije dr. Bogdanov nas je
podsjetio na to gdje se sve med

koristi u prehrani te na njegovu
ulogu u spre~avanju rasta bak-
terija u probavnom traktu.
Me|utim, med mo`e imati i poti-
cajni u~inak na pojedine bakter-
ije unutar probavnog trakta, jer
crijevna mikroflora i njezini me-
taboliti sudjeluju u ~uvanju ljud-
skog zdravlja. Tako korisna mi-
kroflora znatno smanjuje u~inak
{tetnih bakterija i njihovih tok-
si~nih proizvoda u crijevima; ima
antagonisti~ki u~inak na en-
teropatogene bakterija poput
Staphylococcus aureus, Salmo-
nella spp., Escherichia coli i
Bacillus spp. Pri tome je va`no
re}i da med pove}ava broj mli-
je~nih bakterija (Lactobacillus
acidophilus, Lactobacillus plan-
tarum, Bifidobacteria u in vitro
i in vivo uvjetima), koje imaju
probiotski u~inak - rastu u cri-
jevima i proizvode metabolite
koji inhibiraju rast patogena i
daju otpornost doma}inu.
Me|utim, samo uzimanje mlije-
ka ne poti~e rast korisnih
mlije~nih bakterija. Naprotiv, za-
sla|ivanjem mlijeka medom
poti~e se rast Bifidobakterija.

Dr. P. Molan iz Novog Zelan-
da nas je u svojim prezentaci-

Dr. T. Cherbuliez (SAD) - lijevo i dr. R. Domerego (Belgija) - desno.
(Foto: Z. Tomljanovi})
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PROGRAM STRU^NO-EDUKATIVNOG SKUPA
3. ME\UNARODNOG P^ELARSKOG SAJMA U GUDOVCU

03. – 04. velja~e 2007.

Subota 03. velja~e 2007.

9,00-9,45 Sve~ano otvaranje 3. me|unarodnog p~elarskog sajma

9,45-10,15 doc. dr. sc. Zlatko Pu{kadija & dr. sc. Sini{a Ozimec
Poljoprivredni fakultet, Osijek & Ministarstvo za za{titu okoli{a i prostornog ure|enja

„Utjecaj klimatskih promjena na p~elarstvo„

10,15-11,00 mr. sc. Sebastian Spiewok
Institut za Zoologiju, Sveu~ili{te Martin – Luther , Halle- Wittenberg, Njema~ka

„Da li je Europa spremna za borbu protiv etine? – nove spoznaje“

11,00-11,15 STANKA

11,15-13,00 OKRUGLI STOL 
„P~elarska problematika u regiji“

sudjeluju: MP[, MINGORP, @UPANIJA, HPS, predstavnici p~elarskih saveza iz susjednih zemalja

13,00-14,00 STANKA 

14,00-14,30 Hrvoje Vidalina, dr. vet. med.
Det Norske Veritas Adriatica d.o.o

„Trendovi u sigurnosti hrane“

14,30-15,00 Dr. med. Rodoljub @ivadinovi}
Glavni urednik ~asopisa „P~elar“, Srbija

„Nove metode p~elarenja“

Nedjelja 04. velja~e 2007.

9,00-9,30 Boris Bu~ar, dipl. ing. prehrambene tehnologije
Segestica d.o.o., Sisak, Hrvatska

„P~ele i {e}er“

9,30-10,00 Dr. sc. Nela Nedi} Tiban
Prehrambeno-tehnolo{ki fakultet, Osijek, Hrvatska

„Med - kvaliteta, sigurnost i patvorenje“

10,00-10,30 Nikola Car, dr. vet. med
PLIVA – Istra`ivanje i razvoj d.o.o.

„Zna~aj dijagnostike u suzbijanju ameri~ke gnjilo}e“

10,30-10,45 STANKA

10,45-11,15 doc. dr. sc. Nada Or{oli}
Zavod za animalnu fiziologiju, PMF, Zagreb

„Propolis - za{tita p~ele i ~ovjeka“

11,15-11,45 Zlatko Tomljanovi}, dr. vet. med.
OPG Tomljanovi}, Zagreb

„Uzroci uginu}a p~elinjih zajednica tijekom zime„

11,45-12,30 mr. sc. Goran Mirjani}
Poljoprivredni fakultet, Banja Luka, Bosna i Hercegovina

„Va`nost kvalitetne ishrane p~ela“
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Udruga p~elara „Velebit“ iz Zadra

ORGANIZIRA

27. sije~nja 2007. godine (subota) u 10 sati, u zgradi Srednje medicinske {kole 
Ante Kuzmani}a u Zadru

predavanje visokog stru~nog povjerenika za p~elarstvo gosp. Pavla Zde{ara. 
Teme su: 

- Tehnologija p~elarenja sivom p~elom u nastavlja~ama Farrar, LR te A@ ko{nicama.
- Suzbijanje p~elinjih bolesti.
- Dalmatinski p~elari u EU-u.

Tako|er vas obavje{tavamo da }e gosp. Zde{ar predstaviti CroBot, tvrtku za proizvodnju vaga s
mogu}no{}u slanja SMS poruka i odr`ati prezentaciju vage nakon predavanja.

Predavanje i prezentacija za sve posjetitelje su besplatni.

Vi{e obavijesti na tel.: Bari~evi} Damir 098/394-734
Krsto Bukvi} 098/429-077

Medno!
Tajnik Udruge: Ivan Klanac

Udruga p~elara ”Lipa” iz Pazina pod pokroviteljstvom @upanije istarske i Grada Pazina
organizira 2. Me|unarodnu prodajnu izlo`bu p~elarske opreme,

p~elarskih proizvoda i stru~no - znanstveni skup

2. DANI MEDA - PAZIN 2007.
23. – 24. velja~e 2007.

Skup se odr`ava u Pazinu na podru~ju Spomendoma.
Svi zainteresirani izlaga~i i posjetitelji sve obavijesti mogu dobiti na broj mobitela 098/254-426 (Ranko
An|elini, predsjednik Udruge p~elara ”Lipa”, Pazin)
ili na e-mail: andjelini@hi.t-net.hr 
Detaljnije informacije i popis predava~a s temama mo`ete pogledati na www.lipa-pazin.hr

PROIZVODNJA OPREME
ZA P^ELARSTVO

Proizvodimo:
ko{nice LR, A@ i Farar;

nukleuse; mati~ne re{etke;
razmake; spojke za

nastavlja~e

Pogon ^azma
Gornji Draganec 117
Tel./fax 043/776-062

A P I S
P E T R I N J A
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